
Rada Gminy Turawa 
Radni Sesja 

Protokół nr IV/2024 

IV Sesja w dniu 26 czerwca 2024  

Obrady rozpoczęto 26 czerwca 2024 o godz. 09:00, a zakończono o godz. 13:58 tego samego 

dnia. 

W posiedzeniu wzięło udział 14 członków. 

Obecni: 

1. Michał Bochański 

2. Aneta Buczek 

3. Iwona Duda 

4. Jerzy Farys 

5. Daniel Jonczyk 

6. Sebastian Klotka 

7. Mariola Kornek-Gancarek 

8. Marianna Labisz 

9. Mariusz Lasak 

10. Bernard Loch 

11. Sebastian Moczko 

12. Benedykt Śliwa 

13. Kamil Świtała 

14. Rafał Twardawski 

15. Krystyna Wieczorek 

Radna Mariola Kornek - Gancarek – nieobecna usprawiedliwiona 

z Urzędu Gminy: D. Pikos – Wójt Gminy, M. Bochańska – Z-ca Wójta Gminy, K. Szypot- 

Skarbnik, A. Grodek – Sekretarz  

Kierownik Referatu Budownictwa A. Kansy – Grzesik, pracownik GOPS - B. Sołtyk, insp. A. 

Stańko - Gaweł, Główna księgowa GZEAS – J. Szymańska  

 

1. Sprawy regulaminowe. 

 

Przewodnicząca Rady Gminy otworzyła 4 sesje Rady Gminy Turawa informując radnych, że 

porządek obrad wraz z materiałami na sesję został w ustawowym terminie umieszczony na e- 

sesji i radni mieli możliwość zapoznania się z wszystkimi materiałami.  

 

a) stwierdzenie quorum, 

 

Obecność na sesji potwierdziło 14 radnych. 

 



b) przedstawienie porządku obrad, 

 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że do Biura Rady wpłynął wniosek z prośbą o ujęcie w 

porządku obrad na sesji Rady Gminy Turawa w dniu 26 czerwca 2024 roku uchwały w 

sprawie określenia przystanków komunikacyjnych na terenie gminy Turawa, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Turawa, udostępnianych operatorom i 

przewoźnikom oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków. Ponadto zgodnie z 

propozycją radnych wystosowaną na Wspólnym Posiedzeniu Komisji  w dniu 21.06.2024 r. 

zmianą porządku obrad uwzględniono projekt uchwały w sprawie wyrażenia stanowiska w 

zakresie działań zmierzających do uznania języka śląskiego za język regionalny.  

Przystąpiono do głosowania:  

w sprawie zmiany porządku obrad 

Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (13) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Sebastian Klotka, Mariusz 

Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, 

Krystyna Wieczorek 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Marianna Labisz, Daniel Jonczyk 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

w sprawie przyjęcia porządku obrad po zmianach 

Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (13) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Sebastian Klotka, Mariusz 

Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, 

Krystyna Wieczorek 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Marianna Labisz, Daniel Jonczyk 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

c) głosowanie nad poprawkami do protokołu z ostatniej sesji. 

 

Radni nie zgłaszali zmian do protokołu z ostatniej sesji 

 

 

2. Informacja o realizacji wniosków radnych. 

 

Radni otrzymali odpowiedzi na wnioski w formie pisemnej. 



Radny J. Farys odniósł się do odpowiedzi na wniosek dot. ul. Letniskowej w miejscowości 

Rzędów informując, że z odpowiedzi wynika, że koło działki prywatnej znajduje się działka 

gminna. 

Wójt Gminy zabrał głos w przedmiocie sprawy informując, że obok działki prywatnej 

znajduje się działka gminna. Obecnie jest to nasyp, który wymaga dużej inwestycji aby 

została poprowadzona tam droga.  

Radny J. Farys nawiązał do wniosku dot. utwardzenia placu przed szkołą w Kadłubie 

Turawskim. Z ustaleń z Panem Wójtem wynika, że autobus będzie zatrzymywał się pod 

szkołą. Radny poinformował, aby mógł się tam autobus zatrzymywać niezbędne jest 

wystąpienie z pismem o możliwości zatrzymywania się autobusu z podaniem dokładnych 

godzin zatrzymywania do Komisji Bezpieczeństwa Dróg Wojewódzkich i zwrócił się z taką 

prośbą do Urzędu.   

Wójt Gminy poinformował, że zaplanowane są kolejne punkty również w sprawie 

zatrzymywania autobusu.  

 

3. Powołanie Komisji Wnioskowej. 

 

Zgłoszono kandydaturę: radnych Sebastian Klotka i Sebastian Moczko. Radni wyrazili zgodę 

na udział w pracy komisji. 

 

Głosowano w sprawie: 
powołania Komisji Wnioskowej..  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (13) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, Marianna 

Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, 

Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 

Sebastian Klotka 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

4. Przedstawienie raportu o stanie Gminy Turawa. 

 

Członkowie komisje w ustawowym terminie otrzymali Raport o stanie Gminy za 2023 rok i 

mieli możliwość zapoznania się z jego treścią.  

Radni na wspólnym posiedzeniu stałych komisji Rady Gminy przeanalizowali 

raport. Na wszystkie pytania i uwagi odpowiedzi udzielali: Wójt Gminy  Pan 

Dominik Pikos i Skarbnik Gminy Pani Katarzyna Szypot. 



Wójt Gminy zachęcił wszystkich mieszańców do szerszego zapoznania się z materiałem, 

który został zamieszczony m.in. na stronie internetowej. Omówił temat inwestycji na terenie 

Gminy Turawa. Złożył serdeczne podziękowania radnym obecnym i z poprzedniej kadencji. 

Szczególne podziękowania złożył Z-cy Wójta Pani Marii Bochańskiej, Sekretarz Gminy Pani 

Annie Grodek i Skarbnik Pani Katarzynie Szypot za wsparcie i trud włożony w wykonywaną 

pracę. 

 

5. Debata publiczna. 

 

Mieszkańcy nie zgłosili udziału w debacie. 

Dyskusja radnych: 

Przewodnicząca rady złożyła gratulacje za przeprowadzone inwestycje w 

poprzednim roku nawiązując do zakończonej ścieżki pieszo - rowerowej, żłobek 

gminny, ośrodek zdrowia w Turawie.  

Radny D. Jonczyk odniósł się do inwestycji na terenie gminy, pozyskanej ogromnej 

kwoty środków pozabudżetowych ok. 35 mln odciążających budżet gminy. Ponadto 

odniósł się do dochodów gminy czy są prowadzone rozmowy w sprawie pozyskania 

inwestorów.  

Wójt Gminy poinformował, że trwają zmiany dwóch miejscowych planów 

zagospodarowania przestrzennego w miejscowości Zawada, okolice Turawa Park. 

Poprzez tą zmianę zainteresowanie jest dwóch inwestorów. Ponadto w zakresie 

turystyki i połączeń bezpłatnych na terenie gminy i jezior.  

Radny J. Farys podziękował za realizacje tak wielu inwestycji na terenie gminy, 

przypominając o inwestycjach z drugiej strony gminy m.in. ścieżki pieszo – rowerowej na 

trasie Rzędów – Zakrzów Turawski.  

Wójt Gminy odniósł się do procedury i dofinansowania kolejnego etapu ścieżki – pieszo 

rowerowej.  

Radny B. Śliwa odniósł się do inwestycji drogi Wojewódzkiej w Kadłubie Turawskim 

nawiązując do ustaleń i realizacji w przyszłości w miejscowości w Ligocie Turawskiej oraz 

Bierdzanach.  

Radny J. Farys nawiązał do drogi powiatowej między Bierdzanami a Turawą sugerując 

skierowania pisma do powiatu w sprawie remontu tej zamkniętej drogi.  

Wójt Gminy odniósł się do drogi powiatowej z zakazem ruchu sugerując, że drogi powiatowe 

publiczne są priorytetowe. W przyszłości można byłoby pomyśleć o alei i ścieżce pieszo 

rowerowej na wspomnianym odcinku.  



Przewodnicząca rady odniosła się do chodników i stanu dróg powiatowych uznając za 

realizację ich w pierwszej kolejności.  

Radna A. Buczek nawiązała do braku chodnika na drodze wojewódzkiej w okolicy marketu 

Dino w Ligocie Turawskiej.  

Radny B. Loch w wystąpieniu nawiązał do braku internetu w sołectwie Osowiec – Trzęsina.  

Wójt Gminy poinformował o sytuacji na terenie sołectwa Osowiec – Trzęsina, trwających  

rozmowach z podmiotem, który prowadzi sieć światłowodu na terenie gminy.  

Radny S. Klotka złożył gratulacje z okazji przeprowadzonych inwestycji i przedstawionego 

raportu o stanie gminy. Zwrócił uwagę na braku chodnika na ul. Oleskiej w miejscowości 

Zawada, podjęcia próby zrobienia rejestru drzew w pasie drogowym, oświetlenia dróg, nitki 

gazu przy końcówce miejscowości od mostu w kierunku Opola, wsparcie dla GSW 

pozyskania środków zewnętrznych.  

Radna K. Wieczorek podziękowała za realizację planu inwestycyjnego i pozyskane środki 

pozabudżetowe na  inwestycje gminne. Zwróciła uwagę na głosy mieszkańców sprawie 

przejścia dla pieszych do żłobka.  

Wójt poinformował, że pisma zostały wysłane do powiatu. W odpowiedzi urząd otrzymał 

informację, że w tym miejscu nie może powstać przejście dla pieszych.  

Radny M. Lasak nawiązał do przetargu dot. remontu dróg oraz oświetlenia na przejściu dla 

pieszych.  

Wójt Gminy poinformował, że przetarg na realizację dróg na terenie całej gminy został 

rozstrzygnięty i wyłoniony został wykonawca. Natomiast w sprawie oświetlenia został 

napisany projekt o dofinansowanie.  

 

6. Uchwała w sprawie wotum zaufania dla Wójta Gminy Turawa. 

 

Projekt uchwały w sprawie wotum zaufania dla Wójta Gminy Turawa przedstawiła Skarbnik 

Gminy K. Szypot. 

Stałe Komisje Rady Gminy pozytywnie zaopiniowały projekt uchwały na wspólnym 

posiedzeniu. 

 

 

Głosowano w sprawie: 
wotum zaufania dla Wójta Gminy Turawa..  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, Sebastian 

Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, 

Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 



NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

7. Przedstawienie sprawozdania z realizacji budżetu Gminy Turawa za 2023 r. 

Skarbnik Gminy szczegółowo omówiła sprawozdanie z realizacji budżetu Gminy Turawa za 

2023 r. Do treści przedstawionego sprawozdania Radni nie wnosili uwag. 

 

8. Opinia RIO o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Turawa za 2023 r. 

Skarbnik Gminy przedstawiła Uchwałę Nr S/86/2024 z dnia 25 kwietnia 2024 r. Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Opolu w sprawie opinii z wykonania 

budżetu Gminy Turawa za 2023 rok wraz z uzasadnieniem. 

Do treści przedstawionej opinii Radni nie wnosili uwag. 

 

9. Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi 

Gminy i opinia RIO o wniosku Komisji w sprawie udzielenia absolutorium. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Michał Bochański przedstawił: 

- Uchwałę Nr 1/2024 r. Komisji Rewizyjnej z dnia 7 czerwca 2024 r. w sprawie wniosku  

o udzielenie  absolutorium Wójtowi Gminy z wykonania budżetu za 2023 r. wraz  

z uzasadnieniem – do treści uchwały  radni nie wnosili uwag. 

 - Uchwałę RIO Nr A/66/2024 z dnia 12 czerwca 2024 r. w sprawie opinii o wniosku Komisji 

Rewizyjnej w sprawie absolutorium za 2023 r.- do treści uchwały radni nie wnosili uwag. 

 

10. Przedstawienie sprawozdania finansowego za 2023 r. - podjęcie uchwały w sprawie 

zatwierdzenia sprawozdań Gminy Turawa za 2023 r. 

 

Skarbnik Gminy szczegółowo omówiła sprawozdanie finansowe za 2023 rok. Następnie 

przedstawiła projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdań Gminy Turawa za 2023 r. 

Ponadto Przewodnicząca rady poinformowała, że Radni Rady Gminy Turawa otrzymali w 

ustawowym terminie w formie pisemnej sprawozdanie z  realizacji budżetu za 2023 rok, 

sprawozdanie finansowe za 2023 r., informacje o stanie mienia Gminy Turawa za rok 2023, 

Uchwałę RIO o sprawozdaniu z wykonania budżetu Gminy Turawa za 2023 r., wniosek  



Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy i opinię RIO o 

wniosku Komisji w sprawie udzielenia absolutorium. 

Analizę wszystkich powyższych dokumentów Radni przeprowadzili na wspólnym 

posiedzeniu stałych komisji Rady Gminy. 

Do treści projektu uchwały wraz z załączonymi materiałami Radni nie wnosili uwag. 

 

Głosowano w sprawie: 
zatwierdzenia sprawozdań Gminy Turawa za 2023 r..  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, Sebastian 

Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, 

Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

11. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium Wójtowi Gminy Turawa za 2023 r. 

 

Projekt uchwały przedstawiła Skarbnik Gminy.  

Głosowano w sprawie: 
absolutorium Wójtowi Gminy Turawa za 2023 r..  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, Sebastian 

Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, 

Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

12. Podjęcie uchwał. 

 

a) Uchwała w sprawie zmiany budżetu na 2024 r. 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały przedstawiła Skarbnik Gminy informując o jeszcze 

jednej zmianie w §5 niniejszej uchwały w zdaniu po słowie pożyczek dopisać „oraz 

obligacji”- radni nie wnosili uwag. 



 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag. 

Radny D. Jonczyk zadał pytanie jakie należności zostały do spłaty w 2025 r. 

Odpowiedzi udzieliła Skarbnik Gminy informując, że do spłaty została pożyczka z WFOŚ.  

Głosowano w sprawie: 
zmiany budżetu na 2024 r. - AUTOPOPRAWKA.  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, Sebastian 

Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, 

Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

b) Uchwała w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały przedstawiła Skarbnik Gminy- radni nie wnosili uwag. 

 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag. 

Głosowano w sprawie: 
zmiany wieloletniej prognozy finansowej - AUTOPOPRAWKA.  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, Sebastian 

Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, 

Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

c) Uchwała w sprawie emisji obligacji komunalnych Gminy Turawa oraz określenia zasad i 

ich zbywania, nabywania i wykupu 

 

Przewodnicząca Rady Gminy poinformowała, iż do Biura Rady wpłynęła autopoprawka w 

 przedmiotowym projekcie uchwały. 

Projekt uchwały przedstawiła Skarbnik Gminy. 

Poszczególne stałe komisje przedstawiły stanowiska w przedmiotowym projekcie. 

Radny B. Śliwa zwrócił się z prośbą o omówienie autopoprawki.  

Skarbnik Gminy poinformowała o zmianie zapisu w § 8 pkt 2 informując, że spłata obligacji 

nastąpi z dochodów własnych Gminy, a nie z dochodów z podatku od nieruchomości.  



Radny D. Jonczyk zapytał o opinie do uchwały oraz czy z emisji obligacji można finansować 

konkretne zadania czy tylko deficyt budżetu. 

Odpowiedzi udzieliła Skarbnik Gminy informując, że opinię otrzymamy po podjęciu uchwały 

natomiast deficyt wynika ze zwiększenia wydatków na inwestycje. Ponadto poinformowała, 

że do spłaty są jeszcze zaciągnięte zobowiązania.  

Radna A. Buczek nawiązała do zapisu §4 uchwały w odniesieniu do art. 89 ust. 1 pkt 2 

ustawy o finansach publicznych. 

Odpowiedzi udzieliła Skarbnik Gminy informując, że jedynie ten paragraf wydaje się 

właściwy do podjęcie niniejszej uchwały, ponieważ planowane jest pokrycie inwestycji  

ze środków z obligacji.  

Radna A. Buczek zapytała czy przy deficycie na koniec 2023 r. 1 643 067,83 zł emisja 

obligacje wynosząca 5 500 000,00 zł nie będzie za duża. Deficyt jest znacznie mniejszy.  

Odpowiedzi udzieliła Skarbnik Gminy informując, że emisję obligacji podzieliła na dwa 

kolejne lata w 2024r. 3 300 000,00 zł a w 2025r. 2 200 000,00 zł. Co zapisała w WPF. 

Następnie radna A. Buczek odniosła się do § 2 niniejszej uchwały sugerując, że powinny 

zostać ujęte zapisy w którym roku jakie serie zostaną emitowane.  

Skarbnik Gminy odpowiedziała, że jeżeli wpłyną inne środki finansowe nie będzie potrzeby 

uruchamiania obligacji i generowania odsetek.  

Radny B. Śliwa poinformował, ze Nadzór rozstrzygnie poprawność uchwały.  

Radny J. Farys opowiedział się za zaciąganiem kredytów na inwestycje w obawie przed 

przyłączeniem terenu Turawa Park do Opola.  

Wójt Gminy zabrał głos w dyskusji i zaprzeczył obawom Pana radnego J. Farysa.  

 

Głosowano w sprawie: 

emisji obligacji komunalnych Gminy Turawa oraz określenia zasad i ich zbywania, 

nabywania i wykupu - AUTOPOPRAWKA.  

Wyniki głosowania 

ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 2, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

Wyniki imienne: 

ZA (12) 

Michał Bochański, Iwona Duda, Jerzy Farys, Sebastian Klotka, Marianna Labisz, 

Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, 

Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (2) 

Aneta Buczek, Daniel Jonczyk 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

d) Uchwała w sprawie przyjęcia Raportu z realizacji Gminnego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania 



Narkomanii w 2023 roku 

Projekt uchwały przedstawiła A. Stańko – Gaweł.  

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag. 

Radna A. Buczek zwróciła uwagę na omyłkę pisarską w załączniku dot. ilości 

uczniów w klasie VIII.  

Głosowano w sprawie: 

przyjęcia Raportu z realizacji Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w 2023 roku.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

e) Uchwała w sprawie regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w 

szkołach i przedszkolach prowadzonych przez Gminę Turawa 

Projekt uchwały przedstawiła główna księgowa GZEAS J. Szymańska – radni nie 

wnosili uwag. 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag – indywidualne głosowanie 

Głosowano w sprawie: 

regulaminu wynagradzania nauczycieli zatrudnionych w szkołach i przedszkolach 

prowadzonych przez Gminę Turawa.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 10, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 



Wyniki imienne: 

ZA (10) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Daniel Jonczyk, Marianna Labisz, Mariusz 

Lasak, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, 

Krystyna Wieczorek 

PRZECIW (1) 

Iwona Duda 

WSTRZYMUJĘ SIĘ (3) 

Jerzy Farys, Sebastian Klotka, Bernard Loch 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

f) Uchwała w sprawie zmiany uchwały nr XXIV/134/2020 Rady Gminy Turawa z 

dnia 22 października 2020 r. w sprawie przyjęcia regulaminu zasady i tryb 

przyznawania nagród za szczególne osiągnięcia w dziedzinie twórczości 

artystycznej, upowszechniania i ochrony kultury oraz wysokości tych nagród 

Projekt uchwały przedstawiła Sekretarz Gminy – radni nie wnosili uwag. 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag 

Głosowano w sprawie: 

zmiany uchwały nr XXIV/134/2020 Rady Gminy Turawa z dnia 22 października 

2020 r. w sprawie przyjęcia regulaminu zasady i tryb przyznawania nagród za 

szczególne osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania i 

ochrony kultury oraz wysokości tych nagród.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 



Mariola Kornek-Gancarek 

 

g) Uchwała w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Turawa 

Projekt uchwały wraz z uzasadnieniem przedstawił Przewodniczący Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji M. Lasak – radni nie wnosili uwag. 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag 

 

Głosowano w sprawie: 

rozpatrzenia skargi na działalność Wójta Gminy Turawa.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

h) Uchwała w sprawie członkostwa Gminy Turawa w stowarzyszeniu Grupa 

Rybacka "Opolszczyzna" w charakterze zwyczajnego stowarzyszenia 

Projekt uchwały przedstawiła Sekretarz Gminy – A. Grodek – radni nie wnosili 

uwag. 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag. 

 

Głosowano w sprawie: 

członkostwa Gminy Turawa w stowarzyszeniu Grupa Rybacka "Opolszczyzna" w 

charakterze zwyczajnego stowarzyszenia.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 



Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

i) Uchwała w sprawie zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia jej 

przebiegu. 

Autopoprawkę do projektu uchwały przedstawiła Kierownik Referatu Budownictwa 

A. Kansy – Grzesik – radni nie wnosili uwag. 

 

 

Głosowano w sprawie: 

zaliczenia drogi do kategorii dróg gminnych oraz ustalenia jej przebiegu.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag. 

Radna A. Buczek podziękowała za złożenie autopoprawki oraz zdała pytanie czy 

realizacja dalszego ciągu drogi będzie taka sama procedura. 

Odpowiedzi udzieliła Kierownik Referatu Budownictwa informując w zależności 

od pozyskanego dofinansowania.  

 



 

j) Uchwała w sprawie nadania nazwy ulicy zlokalizowanej w miejscowości Turawa, 

Gmina Turawa 

Projekt uchwały przedstawiła Kierownik Referatu Budownictwa A. Kansy – 

Grzesik – radni nie wnosili uwag. 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag. 

Głosowano w sprawie: 

nadania nazwy ulicy zlokalizowanej w miejscowości Turawa, Gmina Turawa.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

k) Uchwała w sprawie zmiany uchwały Nr LVIII/442/2023 Rady Gminy Turawa z 

dnia 19 grudnia 2023 r. w sprawie określenia zasad udzielania dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do 

rejestru zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków położonych 

na terenie Gminy Turawa - uchwała wprowadzona na 7 dni przed sesją 

Projekt uchwały przedstawiła z-ca Wójta M. Bochańska. Poinformowała o omyłce 

pisarskiej w § 1 ust 1wykreślając w zdaniu słowo „ze” – radni nie wnosili uwag. 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag  

Głosowano w sprawie: 

zmiany uchwały Nr LVIII/442/2023 Rady Gminy Turawa z dnia 19 grudnia 2023 r. 

w sprawie określenia zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 

lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków położonych na terenie Gminy 



Turawa - uchwała wprowadzona na 7 dni przed sesją.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

l) Uchwała w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych na terenie gminy 

Turawa, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Turawa, 

udostępnianych operatorom i przewoźnikom oraz warunków i zasad korzystania z 

tych przystanków - wprowadzona zmianą porządku obrad 

Projekt uchwały przedstawiła Kierownik Referatu Budownictwa A. Kansy – 

Grzesik – radni nie wnosili uwag. 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag – głosowanie indywidualne. 

 

Głosowano w sprawie: 

określenia przystanków komunikacyjnych na terenie gminy Turawa, których 

właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Turawa, udostępnianych operatorom i 

przewoźnikom oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków - 

wprowadzona zmianą porządku obrad.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 



Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

m) Uchwała w sprawie wyrażenia stanowiska w zakresie działań zmierzających do 

uznania języka śląskiego za język regionalny – uchwała wprowadzona zmianą 

porządku obrad 

Projekt uchwały przedstawiła Przewodnicząca rady gminy – radni nie wnosili uwag 

Stałe komisje RG nie wnosiły uwag. 

Głosowano w sprawie: 

wyrażenia stanowiska w zakresie działań zmierzających do uznania języka 

śląskiego za język regionalny – uchwała wprowadzona zmianą porządku obrad.  

 

Wyniki głosowania 

ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, 

Sebastian Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian 

Moczko, Benedykt Śliwa, Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

13. Sprawozdanie z realizacji "Rocznego programu współpracy Gminy Turawa z 

organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność 

pożytku publicznego za rok 2023". 

 

Sprawozdanie przedstawiła Sekretarz Gminy. 

Radni analizowali Sprawozdanie na wspólnym posiedzeniu Komisji Rady Gminy – opinia 

pozytywna.  

 



 

 

14. Informacja o podjętych Zarządzeniach Wójta gminy w sprawie zmiany budżetu Gminy. 

 

Informacje przedstawiła Skarbnik Gminy- radni nie wnosili uwag. 

 

 

15. Przedstawienie pism skierowanych do Rady Gminy. 

 

Radni otrzymali wszystkie pisma  na e – sesję i mieli możliwość zapoznania się z ich treścią. 

- Skarga na działalność Wójta Gminy Turawa – rozpatrzona na dzisiejszej sesji, 

- Danuta Jazłowiecka – pismo w sprawie wsparcia lokalnych inicjatyw związanych z 

językiem śląskim, 

- Śląskie Stowarzyszenie Samorządowe w Leśnicy – Apel o podjęcie uchwał wspierających 

uznanie języka śląskiego za język regionalny, 

- Śląskie Stowarzyszenie Samorządowe w Leśnicy – wniosek o wyrażenie zgody na 

utworzenie Klubu Radnych Śląscy Samorządowcy, 

- pismo mieszkanki w sprawie przyjęcia dziecka do przedszkola na terenie gminy Turawa, 

- Apel o podjęcie uchwał wspierających uznanie języka śląskiego za język regionalny, 

- RIO w Opolu wszczęcie postępowania do Uchwały nr III/8/2024 z dnia 22 maja 2024 r. w 

sprawie opłaty targowej, 

- Częściowe Rozstrzygnięcie Nadzorcze RIO w Opolu do Uchwały nr III/8/2024 z dnia 22 

maja 2024 r. w sprawie opłaty targowej 

 

Radny M. Lasak zwrócił się z zapytaniem co w momencie jeżeli organ nadzorczy uchyla 

częściowo uchwałę.  

Odpowiedzi udzielił Mecenas pełniący obsługę prawną w UG informując, że § 4 został 

uchylony, natomiast pozostała część uchwały została utrzymana w mocy.  

 

16. Wolne wnioski i zapytania radnych. 

Ustne wnioski: 

-Radny J. Farys odniósł się do prowadzonego na terenie gminy rejestru gminnego zabytków 

oraz budynków wpisanych i ich remontu. 

- Odpowiedzi udzieliła Kierownik Referatu Bu informując, że gmina prowadzi ewidencję 

zabytków oraz wyjaśniła różnicę między ewidencją a rejestrem.   

- Radna A. Buczek w nawiązaniu do budowy kolejnego etapu ścieżki pieszo – rowerowej 

zasugerowała aby w projekcie ująć atrakcję turystyczna m.in. wieżę widokową.  

 

Radny J. Farys w sprawie: 

- zabezpieczenia środków na zakup mebli i wyposażenia stołówek PSP Ligota Turawska i 

uzupełnienia pracowni komputerowej w Kadłubie Turawskim, 

- asfaltowanie ul. Zielonej w Rzędowie na odcinku ok. 180 m, 

- przejęcia od prywatnych właścicieli drogi w kadłubie Turawskim pomiędzy ul. Polną 

 

Radna K. Wieczorek w sprawie: 
- wnioskuję o podjęcie działań w sprawie uporządkowania działki ze żłobkiem w Kotorzu 

Małym. Działka jest bardzo zarośnięta co psuje wizerunek żłobka.  

 

Radny D. Jonczyk w sprawie: 



- zwrócenia się do ZDP o wykoszenie chodnika przy ulicy Opolskiej (Droga Powiatowa 

1770). 

 

Radny M. Lasak w sprawie: 

- ujęcia w planach bieżących remontów dróg, ubytków przy ul. Modrzewiowej w 

Marszałkach. 
 

Radni Sebastian Klotka i Sebastian Moczko w sprawie: 

- wystąpienia do Zarządu Dróg Powiatowych z wnioskiem o wykoszenie pobocza i rowu przy 

drodze powiatowej – ul. Luboszyckiej pomiędzy posesją nr 20-22 oraz skoszenie zakrzewień, 

zarośli porastających chodnik przy ul. Luboszyckiej w okolicy posesji nr 12. 

 

Przewodnicząca Rady Iwona Duda w sprawie: 

- wystąpienia do Powiatu o wzmożenie nadzoru nad wykonywaniem prac bieżącego remontu 

dróg oraz o wykoszenie terenów powiatowych przy drogach i zakrętach. 

 

17. Przedstawienie protokołu Komisji Wnioskowej. 

 

Komisja wnioskowa przedstawiła zarejestrowane wnioski. 

 

 

Głosowano w sprawie: 
przyjęcia protokołu Komisji Wnioskowej..  

 

Wyniki głosowania 
ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 1 

 

Wyniki imienne: 

ZA (14) 

Michał Bochański, Aneta Buczek, Iwona Duda, Jerzy Farys, Daniel Jonczyk, Sebastian 

Klotka, Marianna Labisz, Mariusz Lasak, Bernard Loch, Sebastian Moczko, Benedykt Śliwa, 

Kamil Świtała, Rafał Twardawski, Krystyna Wieczorek 

NIEOBECNI (1) 

Mariola Kornek-Gancarek 

 

 

 

 

18. Zakończenie obrad i zamknięcie Sesji Rady Gminy Turawa. 

 

Po wyczerpaniu porządku obrad Przewodnicząca Rady Gminy zamknęła 4 sesję Rady Gminy 

Turawa. 

 

  

Przewodniczący 

Rada Gminy Turawa 

  



 

Przygotował(a): Wioletta Biernot 

 
Przygotowano przy pomocy programu eSesja.pl  


